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Številka: 322-12/17-1/          EPA 2082-VII 
Ljubljana, 4. 7. 2017 
 
 
Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je, na podlagi 97. člena Poslovnika 
Državnega sveta (Uradni list RS, št. 70/08, 73/09, 101/10, 6/14 in 26/15), oblikovala 
naslednje 
 

M n e n j e 
 
k Predlogu zakona o ukrepih za odpravo posledic pozebe v kmetijski proizvodnji med 

21. in 22. aprilom 2017 (ZUOPPKP) 
 
 
Komisija za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je na 8. izredni seji 4. 7. 2017 obravnavala 
Predlog zakona o ukrepih za odpravo posledic pozebe v kmetijski proizvodnji med 21. in 22. 
aprilom 2017 (ZUOPPKP), ki ga je v zakonodajni postopek vložila Vlada Republike Slovenije.  
 
Komisija predlog zakona podpira. 
 
Predlog zakona je bil v zakonodajni postopek vložen zaradi namena pomoči po škodi, ki je 
nastala zaradi pozebe konec aprila 2017. Ukrepi, ki jih Vlada s predlogom zakona uvaja, so 
namenjeni le kmetom, ki so utrpeli škodo na pridelkih v sadjarstvo in vinogradništvu in ne 
morejo uveljavljati pomoči v skladu z Zakonom o odpravi posledic naravnih nesreč (za 
poškodbe, za katere je sofinancirana zavarovalna premija).  
 
Predlog zakona uvaja šest ukrepov za odpravo posledic, in sicer daje podlago za odstopanje 
glede zmanjšanja ali odpisa prispevkov za pokojninsko in invalidsko zavarovanje, delni ali 
celotni odpis najemnin pri Skladu kmetijskih zemljišč Republike Slovenije, nakup grozdja v 
drugih vinorodnih območjih, nakup sadja z drugih kmetij, pomoč najbolj prizadetim kmetijskim 
gospodarstvom, dejavnim v sadjarstvu in vinogradništvu ter subvencioniranje obrestne mere 
za posojila Slovenskega regionalno razvojnega sklada. Poleg tega pa Vlada pripravlja tudi 
nekatere druge ukrepe, pri katerih ni potrebna sprememba zakonodaje.  
 
Komisija je menila, da je bi lahko bil predlog zakona v zakonodajni postopek vložen prej, kot 
je dejansko bil. Predstavniki Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano (v nadaljnjem 
besedilu: ministrstvo) so menili, da je bil predlog zakona vložen precej hitro, predvsem 
upoštevajoč dejstvo, da so morali počakati na natančnejše podatke o oceni nastale škode. 
Pojasnjeno je bilo, da je zakon pripravljala delovna skupina na ministrstvu, ki je upoštevala 
podatke in informacije različnih deležnikov.  
 
Člani komisije so menili, da bodo kmetje pomoči deležni prepozno. Namen zakona sicer je, 
da bi pomoč dobili približno v enakem času kot bi dobili plačilo za prodan pridelek, vendar so 
člani ocenili, da bo ta kasnejša. Predvsem je to pereča tema ob dejstvu, da ima marsikateri 
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kmet že drugo leto izpad celotnega dohodka in težko poravnava svoje tekoče obveznosti. 
Pojasnjeno je bilo, da je glede izplačil oziroma odpisov ministrstvo vezano na uradne 
podatke. Končni podatki bodo znani ob spravilu pridelka (saj si nekatere rastline lahko 
opomorejo), uradne podatke pa objavi Statistični urad Republike Slovenije in šele po objavi 
teh podatkov se lahko prične z izplačili oziroma odpisi. V nasprotnem primeru bi se lahko v 
skladu s predpisi EU navedena plačila oziroma odpisi šteli kot nedovoljene državne pomoči.  
 
Eden izmed ukrepov v predlogu zakona je možnost delnega ali celotne odpisa zakupnine za 
zemljišča, s katerimi gospodari Sklad kmetijskih zemljišč Republike Slovenije (v nadaljnjem 
besedilu: Sklad). Člani komisije so izrazili nezadovoljstvo z rešitvijo, da je Sklad že v začetku 
leta izstavil račune za zakupnine, ki jih je bilo potrebno poravnati, do poračuna v skladu s 
predlaganim ukrepom pa bo prišlo šele konec leta. Taka rešitev po mnenju komisije pomeni 
obliko kreditiranja Sklada, ki ima izpad dohodka zaradi prenosa gozdov na družbo Slovenski 
državni gozdovi d.o.o.. 
 
Pri pripravi ukrepa glede zmanjšanja ali odpisa prispevkov za pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje je ministrstvo naletelo na nasprotovanje Ministrstva za finance, saj slednje meni, 
da gre za neenako obravnavo kmetov in gospodarskih družb, ki se ukvarjajo s kmetijstvom in 
njihovih zaposlenih, saj je ta ukrep namenjen le kmetom. 
 
Prej kakor država bodo škodo izplačale zavarovalnice, v kolikor so imeli kmetje pridelke 
zavarovane. Ministrstvo pripravlja tudi ukrep sofinanciranja zavarovalnih premij, vendar pa so 
člani komisije izpostavili bojazen, da ta ukrep ne bo prinesel koristi, saj bodo zavarovalnice 
dvignile premije za zavarovanje nasadov in pridelkov. Izpostavili so, da se je v preteklosti že 
dogajalo, da so zavarovalnice dvignile zavarovalne premije takoj, ko so zvedele, da država 
namerava kmetom subvencionirati njihovo vplačevanje. V razpravi so se razpravljavci 
strinjali, da država ne more nadzorovati in omejevati poslovanja na trgu, bi pa lahko kmetje 
imeli večji vpliv na politiko zavarovalnic, v kolikor bi jih več zavarovalo pridelke ter v koliko bi 
imeli vso premoženja zavarovano pri isti zavarovalnici. K takemu ravnanju je svoje člane že 
večkrat pozvala tudi Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije.  
 
V razpravi je bilo povedano, da je v prejšnjem letu iz naslova naravnih nesreč enkratno 
pomoč prejelo več kot 2300 kmetijskih gospodarstev za škodo, ki je nastala na več kot 6.600 
ha. Ocena škode za letošnje leto je že okoli 38 milijonov evrov samo za področje sadjarstva 
in vinogradništva. Po ocenah Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije je pozeblo 71% 
sadovnjakov in 38% vinogradov. V primerjavi s prejšnjim letom je škoda v vinogradih manjša, 
je pa večja v sadovnjakih. V zgoraj navedeno oceno škode ni zajeta škoda na vrtninah. 
Pozeba je bila v zgodnji fazi njihove vegetacije, zato so si nekatere lahko opomogle ali pa so 
se kmetje odločili za ponovni posev. Poleg tega pa v oceno še ni všteta nedavna škoda po 
toči. Komisija je zato pozdravila prizadevanje ministrstva za blažitev posledic škode, obenem 
pa ga pozvala, da v prihodnosti več naporov vloži v ukrepe, ki bodo kmete spodbujali v 
zavarovanje svojih proizvodov, pri čemer je mišljeno tehnično varovanje pridelkov 
(tehnologije, mreže, ….). 
 

 
Cvetko Zupančič l.r. 
     predsednik 


